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O čare Vianoc v Rači
Ako vrece sa rozsypalo množstvo 

podujatí, ktoré prispejú k vianočnej 
atmosfére v Rači. Aj keď to nie je 
zvykom na tomto mieste, tentoraz 
Vám ponúkame možnosť, ako dopl–
niť atmosféru najkrajších sviatkov 
roka nielen „domácou naháňačkou“ 
za pôžitkami na stôl, darčekmi, či 
lesknúcou sa domácnosťou, ale i o 
príjemné chvíle.

Rozsvietenie stromčeka 
a vianočné koledy

Vianočný strom slávnost–
ne rozsvieti starosta Rače 
Ján Zvonár už po druhýkrát 
v parku na Detvianskej ul. s 

príchodom Mikuláša 6.12.2008 o 16.00. 
Radosť z blížiacich sa Vianoc umocní 
pásmo vianočných kolied. V chladnom 
počasí každému dobre padne aj varené 
vínko či punč od občerstvenia Fialka. 

Mikuláš v Rači
Pozývame všetky račian–

ske deti a rodičov na stret-
nutie s Mikulášom v sobotu 
6.12.2008 o 16.00 do Parku 

na Detvianskej ul. Za peknú básničku 
alebo pesničku Vám mikulášske vrece 
vykúzli darček. 

Vianočné koncerty
7.12. 15.00 Vianočný koncert 
Gizky Oňovej – KS Impulz
11.12. 14.30 Vianočný kon-
cert Dušana Grúňa a Oľgy 

Szabovej – Krasnianska beseda
14.12. 15.00 Vianočný koncert Marce-
ly Laiferovej – KS Žarnovická

Podajme si ruky
III. ročník predvianočného 

stretnutia obyvateľov Vý–
chodného sa uskutoční 
19.12.2008 o 18.00 h na 
Rendezáckom námestíčku, 

rodinná vianočná atmosféra je spojená 
s priateľským slovom a podaním ruky. 
Vianočná kapustnica a varené vínko 
potešia všetkých v chladnom decem-
brovom počasí. 

Príjemné chvíle na predvianočných 
programoch a radostné sviatky želá za 
organizátorov OSVETA s.r.o.

Česť pamiatke obetiam

Račištorfský bál
Starosta Mestskej časti Bratislava - Rača Ján Zvonár si Vás dovoľuje pozvať na 3. Račištorfský 

bál, ktorý sa bude konať 17.1.2008 o 19.00 v priestoroch hotela Barónka.
Program: hudobné skupiny STARMÁNIA, FUNKIEZ, tombola a ďalšie prekvapenia.

Info a rezervácie OSVETA s.r.o., Žarnovická 7, tel.: 448 89 319

Keď šediny sú cnosťou

„T akéto pripomienkové 
slávnosti, na akej 

sme sa dnes stretli v Rači 
majú veľký význam“ uviedol 
plukovník gen. štábu, prvý 
slovenský kozmonaut Ing. 
Ivan Bella, „veď o slobodu 
národov sa zaslúžili práve 
aj tí, ktorí padli v bojoch.“ 
Zástupcovia západných moc-
ností a Nemeckej ríše podpísali 
pred deväťdesiatimi rokmi do-

hodu o prímerí. Znamenala 
nielen koniec 1. sv. vojny, roz-
pad monarchie, následne vznik 
Československa, rovnako však 

aj 550 tisíc padlých mužov, ktorí 
pochádzali z územia dnešného 
Slovenska. V Rači v parku na 
Detvianskej je postavený Mohy-
lový pomník padlých v 1. a 2. 
svetovej vojne,  a práve pri ňom  
v sobotu 8.11. privítala prednostka 
MÚ Dagmar Kramplová hostí 
- okrem plukovníka Bellu za SR, 
aj vojenských pridelencov - za 
Českú republiku gen. maj. Jiřího 
Jančíka, za Ruskú federáciu 1. sec-
retary Vladimíra Buliševa, miest-
neho evanjelického farára Dušana 
Kováčika i predsedu račianskeho 
SVV gen. M.R.Štefánika Jozefa 
Moravanského. Vicestarosta Ra-
fael Rafaj pripomenul prítomným 
okrem iného, aj aký význam 

Vraví sa, že jediná istota, 
ktorú človek má od narode-
nia je, že raz rovnako ako 
na svet prišiel, bude musieť 
odísť. Ako však žil, o tom 
rozhoduje sám. Často nie je 
jednoduché popasovať sa s 
pribúdajúcimi „krížikmi 
na chrbte“. Vyše sto jubi-
lantov, ktorým zagratulo-
val račiansky starosta Ján 
Zvonár, prednostka MÚ Dagmar Kramplová i 
poslankyňa Milada Dobrotková v pondelok 10.11. 
presvedčili všetkých i seba navzájom, že možno 
nielen dôstojne zostarnúť, ale že sa im na takomto 
tradičnom stretnutí dostane uznania i prejavov 
úcty od najvyšších račianskych predstaviteľov. 

Veľmi príjemné popoludnie pre nich pripravili 
pracovníci Miestneho úradu - vlastne všetko vo 
vlastných silách - za pomoci OSVETA s.r.o. V 
programe vystúpili talentované dievčatká Lucka 
Belanová a Rebeka Pajchortová, ktorá, mi-

(pokračovanie na str. 2)

(pokračovanie na str. 2)
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mal vznik československých légií 
už počas vojny a vyzdvihol stra-
tegické myslenie generála M.R. 
Štefánika, ktorý sa zaslúžil o ich 
vznik. Dážď pomaly ustal pri 
kladení vencov k mohyle a pri os-
tatných príhovoroch.

A národ oboril sa na národ
s úmyslom vraždy a besom ska–
ziteľa...

zneli priestranstvom verše P.O. 
Hviezdoslava, ktoré emotívne za-
recitoval riaditeľ ZUŠ Mgr. Ull-
man.  Do Rače sa vtedy nevrátilo  

99 otcov i synov. Po-
slanec Ľubomír Krampl 
dôstojne prečítal ich mená, 
na počesť každého z nich sa 
rozhorela sviečka.  Vďaka 
patrí tým, ktorí na túto 
významnú historickú udalosť 
v dejinách nášho národa ne- 
zabudli a s pietnou slávnosťou 
nás vrátili do čias minulých, 
ale pripomenuli základnú 

myšlienku  a posolstvo, ktoré sú zmys-
lom takýchto stretnutí - nezabúdať na 
význam trvalého mieru vo svete.

Gen. mjr. Jiří Jančík v rozhovore 
pre Račiansky výber  skonštatoval: 
„Myslím si, že naša spoločná 
história, ktorá sa začala v roku 
1918 bola veľmi úspešná a to, že 
sme sa dokázali rozísť svedčí o tom, 
že sme dva národy, ktoré sme žili v 
priateľstve. Nostalgia je krásna, 

máme všetci mnohé krásne spomien-
ky, ja som napríklad slúžil na Slo–
vensku, moji kamaráti zo Slovenska 
slúžili v Čechách. Také vzťahy, ako 
máme my Česi ku Slovákom a naopak 
nenájdeme nikde na svete. A  v tom je 
význam historických súvislostí, ktoré 
majú posolstvo pre budúcnosť.“

Slávka Viglaská 
Oľga Janíková

Foto: Miro Košírer

mochodom, vyhrala súťaž Petra Dvor-
ského Slovenský slávik 2008. Naši jubi-
lanti odmenili potleskom aj pracovníčku 
Školského úradu Angeliku Bezděkovú, 
ktorá zaspievala Ježkovu pesničku Život 
je jen náhoda a iné nestarnúce hity, ale aj 

novinky z muzikálov. Malé občerstvenie, 
kvetinku, aj niečo „na prilepšenie“ v 
podobe finančného daru jubilanti prijali, 
ale najmä ich potešilo, že boli spolu a že sa 
na nich nezabúda. Predstavte si, že spolu - 
už päťdesiat rokov - sú aj manželia Jozef 

a Soňa Czakóovci. Ako nám povedali, 
už si jeden bez druhého ani nevedia 
život predstaviť. Majú dve dcéry, vnu-
kov, teda kompletnú rodinku. „My sme 
boli spolužiaci, dlho sme spolu chodili - 
štyri roky“, povedala pani Soňa. „Oba-
ja sme učitelia a vždy sme si hovorili, že 
aj keď začneme pri fazuľovej polievke, 
skončíme pri matematike. Tak sme sa 
dopĺňali.“ Spolu sa začali nedávno 
učiť aj na počítači - laptope, dcéra so 
zaťom im dávajú školenia. „Tak si tro-
chu potrénujeme pamäť“, zdôveril sa 
pán Jozef. „Viete, aj keď si spomínam 
na spoločných päťdesiat rokov, my sme 
sa prakticky nikdy nevadili, aj keď to 
niekedy bolo horšie, inokedy lepšie, 
život je už taký. Ak je problém, treba 
ho hneď riešiť a rozprávať sa o ňom. 
Ale najdôležitejšie je rešpektovať jeden 
druhého a byť úprimný.“

Oľga Janíková
Foto: Miro Košírer

80 roční
Paulína Achsová, Jarmila 
Andrašovičová, Mária 
Bendíková, Irena Beňová, 
Anastázia Bieliková, 
Anna Černáčková, Mária 
Červenková, Oľga Drtilová, 
Jozef Ďuriš, Viliam Fiala, 
Jan Gaál, PaedDr., Ľudovíta 
Grabečiová, Ružena Halahy-
jová, Vilma Horníková, Gus-
táv Hrdlička, Juliana Irányi–
ová, Mária Jurická, Jozef 
Káčer, Eva Karliková, Eva 
Kazimírová, Klára Kirsch-
nerová, Júlia Kopecká, He–
lena Krajčovičová, Margita 
Krekáčová, Tibor Krist, Ger-
trúda Krištofičová, Aurélia 
Kučerová, Vlasta Kuľková, 
Mária Lampertová, Rozália 
Lednárová, Virgil Lím, Al-
bína Lukačovičová, Dušan 
Macák, Ján Makovica, 
Petronela Máťušová, Mária 
Mészárosová, Blažena 
Micháleková, Štefánia Mi–
zeráková, Etela Mlynárová, 
Hedviga Múčková, Libuša 
Musilová, Vincent No-
votta, Alžbeta Odlerová, 
Vojtech Odráška, Matúš 
Oujezdský, Štefan Peka-
rík, Anna Pešková, Ján 
Pleva, Emília Pucherová, 
Juliana Pucherová, Milan 
Rapoš, Bartolomej Rusina, 
Anna Salkovičová, Terézia 
Sersenová, František Smo-
len, Magdaléna Sýkorová, 
Zuzana Szentiványová, 
Ľudovít Šimončík, Anna 
Tuhá, Helena Turanská, 
Irena Vaváková, Aurelia 
Veselá, Hedvika Weinlicho-
vá, Serafína Zahumenská, 
Štefánia Žáková

85 roční
Silvester Andrašovič, Karol 
Bielik, Amália Červenková, 
Agneša Číková, Tere–
zia Demčáková, Ľuba 
Dobšovičová, Karol Dubovec, 
Michal Dzurko, Michal Fe-
ranec, Alžbeta Horňáková, 
Dušan Cheben, Anna Jeloková, 
Ján Kment, Samuel Koniar, 
Jozef Kováčik, Margita Kraj- 
csovicsová, Ján Mackovčín, 
Ján Macháček, Anna Machajo-
vá, Ján Mucha, Vendelín Ochat, 
Elena Partlová, Eleonónra Po-
láková, Valéria Pospišilová, 
Kristína Prušková, Alexander 
Sedlák, Anna Smrtičová, Sta–
nislav Stejskal, Alžbeta Szeku-
lová, Irena Šurková, Miluška 
Třísková, Anna Vargová, 
Emanuel Vlk, Juraj Volčko, 
Pavla Vrtochová, Štefan 
Voštinár, Jaroslava Zacharová

90 roční
Jolana Kupkovičová, Janka 
Vašová

95 roční
Jozef Kaiser, Paulína 
Krošláková, Anna  Matu-
lová, Alexej Šinko

Zlatá svadba
Soňa Czakóová, Jozef 
Czakó

Všetkým jubilantom 
zo srdca blahoželáme!

(pokračovanie zo str. 1)

(pokračovanie zo str. 1)
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Keď šediny 
sú cnosťou
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Nemáme len práva, ale aj povinnosti

a aj to len na znak 
spokojnosti s pekným 
kultúrnym programom  
a súhlasu, že ich sláv–
nostne privítali do života 
a symbolicky pasovali 
za malých obyvateľov 
tejto mestskej časti. 
Dvakrát za rok  sa na 
malej slávnosti stretnú na pôde  
miestneho úradu rodičia s ratolesťa–
mi  v náručí s jeho pracovníkmi, aby  
naplnili princípy uvítania do života 

nie iba po formálnej stránke, ale 
aj sľubom rodičov. Podľa neho 
rodičia  aj teraz sľúbili, že budú 
vychovávať svoje deti v duchu 
rodičovskej zodpovednosti za 
zdravú a správnu výchovu detí, 
aby z nich vyrástli statoční 
občania, ktorým budú práve oni 
dobrým príkladom. Z rúk Mgr. 
Branislavy Belanovej  z Odde–

lenia sociálnych vecí, 
kultúry a športu po-
tom 96 rodičov, okrem 
finančného príspevku, 
malého  darčeka a 
kvetu  na znak úcty, 
spečatilo prijatie 
ich detí do rodiny 
Račanov. Jej záverečné 

konštatovanie bolo tiež radostné, 
veď počet detí, ktoré  v Rači takto 
vítajú, má opäť stúpajúci trend.                                               
                (mb)

Výtvarné šantenie 
a relax....

Mestská časť Bratislava - Rača 
otvára výtvarné kurzy a tvorivé 
dielne pre deti a dospelých 
od 1.12.2008 v priestoroch 
Kultúrneho strediska na 
Žarnovickej ul.
Náplňou bude výtvarná činnosť 
rôznych vekových kategórií, 
v rámci ktorej pod odborným 
vedením výtvarníčky Oľgy 
Plačkovej sa budú malí i veľkí 
učiť zvládať rôzne výtvarné 
techniky: kresba, maľba, práca 
s materiálom (hodváb, papier, 
drôt a pod.)
Tvorivé dielne budú v pra-
covných dňoch: utorok, streda, 
štvrtok v čase od 10 - 20.00 h.
Prihlásiť sa môžete osobne: 
Osveta s.r.o., KS Žarnovická 
7 alebo tel.: 44 88 93 19, 0911 
212 143 

Každý má svoje problémy a 
nazdáva sa, že nikto nemá 

podobné. Mgr. Viera Rostášová 
by o špecifických ťažkostiach 
obyvateľov Rače vedela rozprávať 
veľmi dlho. Zastupuje MČ Bratisla-
va - Rača v súvislosti s bytmi v štvrť 
stovke exekučných konaní a v dvad-
siatich súdnych sporoch. O niečo 
menej exekučných konaní - momen-
tálne 16 - a súdnych sporov (13) je v 
súvislosti s nebytovými priestormi. 
Rieši celú právnu agendu mestskej 
časti, dozerá na právnu stránku 
všetkých pripravovaných zmlúv.

 „Najviac problémov máme s 
nájomcami obecných bytov, ktorí 
neuhrádzali nájomné,“ uvádza nás 
do problematiky Mgr. Rostášová. 
„Dlhovali možno ani nie takú 
závratnú sumu, išlo niekedy o 
dvadsaťtisíc korún, dostali zákonnú 
výpoveď z nájmu, no keďže nikto 
nepodal návrh na súdne vypratanie 
z bytu, tak tam bývajú dodnes. Ich 
dlh však narástol možno už aj na 
dvestotisíc, čo vôbec nie sú schopní 
splácať. Neuvedomujú si, že súdne 
poplatky, prípadne exekučné trovy, 
ako aj úroky z omeškania ich dlžných 
platieb môžu byť oveľa vyššie ako 
ich samotný dlh. Možno by sa o to 
nezaujímali dodnes, veď bývať býva-
jú, až do času, keď by si chceli byt 
odkúpiť. Až vtedy zistia, čo si sami 
spôsobili. Veď mestská časť a mesto, 
ako vlastník, nemôže predať byt, 
pokiaľ je tam akákoľvek nevyspo-
riadaná dlžoba. Často je kameň 
úrazu v tom, že si chcú uplatňovať 

svoje práva, ale zabúdajú, 
že majú aj povinnosti a 
jednou z nich je pravi-
delne uhrádzať nájomné 
a iné platby, ktoré súvisia 
s prenájmom bytu. Tiež sa 
stáva, že ľudia si niekedy 
neuvedomujú, že majú ná-
jom bytu na dobu určitú a 
sú povinní požiadať pred 
jeho ukončením mestskú 
časť o predĺženie. Ak tak 
neurobia, nájom sa končí 
uplynutím doby nájmu a 
prestávajú byť nájomníkmi 
- s tým následne súvisí ich 
povinnosť byt vypratať a 
odovzdať mestskej časti.“ 
Problémov s bytmi, alebo i s prenáj-
mom nebytových priestorov býva 
veľa. Stará pravda, že nemému 
dieťaťu ani vlastná matka nerozumie, 
tu však platí dvojnásobne. Často 
by sa mnohí mohli vyhnúť staros-
tiam, keby sa prišli informovať, po 
doručení predvolania hneď reago- 
vali, hľadali najskôr s pracovníčkami 
sociálneho či iných oddelení, ktorých 
sa ich problém dotýka, riešenie. 
„Viete, keď niekto nereaguje ani na 
tri výzvy, tak už treba riešiť problém 
súdnou cestou,“ vysvetľuje Mgr. 
Rostášová. „Samozrejme po takejto 
ignorancii získame dojem, že ide o 
nezodpovedného človeka. A vôbec to 
tak byť nemusí. Napríklad raz sme 
už zažalovali na súd podnikateľa, 
ktorý nereagoval na žiadnu výzvu. 
Potom vysvitlo, že naozaj mal vážne 
zdravotné problémy a teda následne 

nezarábal, takže nemal z čoho platiť. 
Po rozhovore s ním sme urobili, čo 
sa dalo a veríme, že sa aj on poučil a 
už sa to nezopakuje. Veď sme ľudia. 
Mojím cieľom je v prvom rade 
chrániť a zveľaďovať majetok mest-
skej časti, ale každý prípad má dve 
strany a nie sme neochotní chápať 
isté súvislosti.“

V právnej kancelárii často končia 
aj porušenia všeobecne záväzných na- 
riadení (VZN), napríklad dodržiava–
nie otváracích hodín v obcho–
doch, reštauráciách, dodržiavanie 
čistoty, nezaplatenie poplatku za 
psa. „Najviac sa stretávam práve 
s nedodržiavaním času prevádzky 
rôznych zariadení. Mimochodom už 
sme pripravili novelu nariadenia o 
určení pravidiel času predaja v ob-
chode, pretože v pôvodnom neboli 
vysvetlené mnohé veci, o ktoré by 
sme sa mohli oprieť a zároveň účinne 

im predchádzať. Napríklad 
ako je to myslené s otvárací-
mi hodinami, znamená to, 
že už nebudem nalievať, 
obsluhovať, alebo zatvorím 
pokladňu, alebo musí odísť 
z prevádzky? A ak odíde, 
som ako prevádzkovateľ 
zodpovedný za to, že bude 
robiť hluk pred mojou pre-
vádzkou? Teraz, ako pozo-
statok minulosti máme aj 
veľa vypratávaní z nájmov, 
pretože tu sa tiež zmenili 

súdne poplatky za podané návrhy, 
ktoré sú oproti minulým obdobiam 
oveľa nižšie.“ Právnych problémov 
je dosť veľa a ako sme sa dozve-
deli, niekedy si myslia občania, že 
sú „fiškálnejší ako fiškál“ a snažia sa 
dokazovať, že sú v práve. Problém 
je v tom, že jednotlivé predpisy 
musia vidieť v širších súvislostiach, 
nemožno sa odvolávať napríklad iba 
na občiansky zákonník a nebrať do 
úvahy následné nariadenie a paragra-
fy. A práve v ich spleti im pomôžu 
pracovníci jednotlivých oddelení na 
MÚ, a potom sa ich problém nemusí 
dostať do právnej kancelárie vôbec. 
Nie je totiž jej cieľom „nachytať 
občanov na hruškách,“ práve naopak, 
pomôcť riešiť životnú situáciu, do 
ktorej sa často aj nevedomosťou dos-
tali. K tomu však treba vždy dvoch.

Oľga Janíková

Predstavujeme vámPrávnu kanceláriuMÚ BA - Račawww.raca.sk, tel.: 49 21 27 21
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Je to záväzok, nie výzva

Myšlienka a zámer rekonštrukcie 
Nemeckého kultúrneho domu našla 
medzi obyvateľmi svojich priaz-
nivcov, o čom svedčia ich osobné 
príspevky do fondu. Samostatný účet 
je vedený vo Všeobecnej úverovej 
banke, č. účtu  2317028254/0200. 
Finančné prostriedky možno do 
fondu vložiť bankovým prevodným  
príkazom, tiež platbou poštovou 
poukážkou, prípadne účelovým 

zložením hotovosti do pokladne MČ, 
ktorá zabezpečí ich vklad na k tomu 
zriadený účet. Všetky finančné vkla-
dy vám budú potvrdené bankovým 
výpisom s menom, priezviskom, 
resp. názvom vkladateľa, výškou 
vloženej sumy a dátumom vloženia.

Ak myšlienka rekonštrukcie 
tohto architektonického unikátu os-
lovila aj Vás a máte chuť a možnosť 
poskytnúť akýkoľvek príspevok, 
určite tak pomôžete dobrej veci. Na 
stránkach Račianskeho výberu pravi-
delne uverejňujeme mená darcov.
V poslednom období prispeli:
Janečka Ivan       5.000,00 Sk
Kotes Teodor           500,00Sk
Vanek Martin    10.000,00 Sk

Od roku 2002 je na pôde Bratislavského samosprávneho kraja  na svete milá 
tradícia. Jeho predseda každoročne na slávnostnom zasadnutí Zastupiteľstva 
BSK udeľuje ocenenia jednotlivcom a kolektívom, ktorí sa svojou prácou 
zaslúžili o rozvoj regiónu, život jeho občanov, alebo výrazne prezentovali  Bra–
tislavský samosprávny kraj doma a v zahraničí. Týmto najvyšším ocenením je 
Výročná cena Samuela Zocha, ktorú si za rok 2008 odnieslo šesť adeptov.

Bratislavské divadlo Astorka Korzo ´90 bolo 10. novembra dejiskom práve 
tohto slávnostného zasadnutia, na ktorom si z rúk predsedu BSK Vladimíra 
Bajana prevzali ocenenia tí, ktorí si ich určite právom zaslúžili a právom o nich 
možno hovoriť, ako o osobnostiach. Sme radi, že medzi držiteľmi tohtoročnej 
výročnej ceny – najvyššieho samosprávneho ocenenia -  bol aj račiansky rodák 
a popredný slovenský umelec Vojtech Polakovič. Medaila si už našla pevné 
miesto v jeho ateliéri, hneď vedľa ocenenia Račianske srdce, ktoré mu odovzdal 
starosta Rače Ján Zvonár v minulom roku. Nás, obyvateľov Rače môžu len tešiť 
slová Vladimíra Bajana, ktoré zazneli na jeho adresu. „Patrí medzi popred-
ných umelcov  regiónu, vo svojich maľbách prezentuje kraj aj Raču, kde býva. 
Vďaka svojim dielam sa stal známym  nielen na Slovensku, ale i v zahraničí, kde 
vystavoval. Keďže  na obrazoch zachytáva  vinohradnícke a vinárske motívy, 
históriu i súčasnosť regiónu, stal sa jeho umeleckým kronikárom“.

V ten večer si V. Polakovič čestne zastal svoje miesto medzi taký-
mi osobnosťami, ako akad. mal. Miroslav Cipár s manželkou Vilmou, 
svetoznámym umeleckým súborom Lúčnica, či nemenej známou a jubilujúcou  
Slovenskou filharmóniou – a to hovorí vari za všetko. Touto medailou  bra–
tislavský župan ďalej poctil dlhoročného pedagóga RNDr. Milana Antalu a  
psychologičku PhDr. Danielu Kočicovú.

„Toto ocenenie si mimoriadne vážim a nechcem použiť už toľko 
frekventované slová o istých  výzvach do ďalších rokov. Považujem 
ho za záväzok voči svojmu mestu, spoluobčanom a Rači samotnej. 
Pracovať pre potešenie, pre región a jeho ľudí, to má  hlboký zmysel a 
vie potešiť. Som rád, ak moje obrazy majú ľuďom stále čo povedať,“  
skromne dodáva umelec.

A o tom sa budeme môcť presvedčiť už 5. decembra na vernisáži jeho 
výstavy v Malokarpatskom múzeu vo Svätom Jure. Úprimne gratulujeme a 
želáme veľa tvorivých nápadov a zdravia.                                             (nk)

Možno, že viacerí si spomeniete 
na rovnomenný film. Ide o  komorný 
príbeh z obdobia 2. svetovej vojny, 
zobrazuje krutosť vojny na osude 
mladého dievčaťa. Moskovčania 
Veronika a Boris boli zamilovaní a 
šťastní, no do ich života kruto za-
siahla vojna.

Ešte donedávna patrila bratislav-
ská Rača medzi vyhľadávané štvrte, 
okrem iného aj preto, lebo patrila 
k tým bezpečným a menej postih-
nutým rukou zločinu a vandalizmu. 
Dnes, zdá sa, na tomto primáte po- 
riadne stráca a najmä nočnou Račou v 
hustejšej frekvencii tiahnu tí, ktorým 
prekáža väčšinou to, čo im stojí v 
ceste. Keď 7. októbra stále nezná-
mi vandali zničili 
betónové lavičky 
vari desať metrov od 
okien polície, ktorá o 
ničom nevedela, zdalo 
sa, že bude aspoň 

chvíľu pokoj. Ten vydržal iba 22 
dní, keď  nájazdu nedokázal odolať 
celosklený prístrešok zastávky au-
tobusu pred Račanom a aby dielko 
skazy bolo úplné, esteticky dotvo–
rili zdemolovanými odpadkovými 
košmi a ich obsahom aj parčík popri 
Hoteli Barónka.

Stalo sa, ale otázne je, koľkokrát 
sa to, prípadne aj horšie stane. 
Občania sa dovolávajú väčšej 
akčnosti zo strany polície, vlastne 
polícií. Na druhej strane tie volajú 
po väčšej občianskej statočnosti 
náhodných svedkov, ale zdá sa, že 
tento mechanizmus nefunguje a vari 
ani nemôže. Občania majú strach 
zasiahnuť, alebo čo i len zavolať na 

políciu, no a polícia... 
To naozaj neviem, 
keď  sa jej rovno pod 
oknami dejú veci 
podobné. 

(m-hy)

Žeriavy tiahnu, (ale nie v Rači...)

Fond Nemecký kultúrny dom
Foto: mb

Neprehliadnite!!!
Od 15.12.2008 má račiansky park na Detvianskej ul. nové po–

menovanie: Park Jozefa Miloslava Hurbana. Schválilo to Mestské 
zastupiteľstvo hlavného mesta Bratislavy.

Z rúk Vladimíra Bajana 
preberajú ocenenia (zľava) 
Vojtech Polakovič, riaditeľ 
Lúčnice Marián Turner a ge- 
nerálny riaditeľ Slovenskej fil-
harmónie Marián Lapšanský.
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Vážení občania
V miestnom zastupiteľstve v Rači 

pracujem ako predsedníčka Komisie by-
tovej, sociálnej a zdravotnej. V komisii 
riešime problémy občanov, ktoré sú 
veľmi osobné a trápia ich v čase keď 
sú chorí, odkázaní na pomoc, často s 
nedostatočným finančným príjmom. 
Sociálna oblasť sa dotýka nás všetkých. 
Aj tých, ktorí žijú sami, sú zdraví a 
majú dosť peňazí na všetko čo potrebu-
jú. Aj títo občania prispievajú svojimi 
daňami na činnosť štátu a samosprávy, 
podľa princípu solidarity, podľa ktorého 
silnejší pomáha slabšiemu. V rozpočte 
obce ide o naše spoločné – obecné peniaze. V tomto článku by som 
chcela poukázať na finančnú náročnosť opatrovateľskej služby. 

Opatrovateľská služba je pre samosprávu finančne náročná, lebo ju 
vykonávajú ľudia, nedá sa nahradiť strojmi, a ľuďom treba zaplatiť 
mzdu. V Rači máme v súčasnosti 15 opatrovateliek. Mzda opatrovateľky 
nie je vysoká, je približne 60,- Sk za hodinu plus odvody zo mzdy. 
Občan, ktorému poskytujeme opatrovateľskú službu, však za hodinu 
práce opatrovateľky zaplatí približne 15,- Sk. (Úhrada sa stanoví podľa 
schváleného cenníka za jednotlivé vykonávané služby.) Rozdiel medzi 
sumou, ktorú uhradí občan a skutočnými nákladmi na hodinu práce 
opatrovateľky, znáša obec vo svojom rozpočte. Tento “príspevok obce 
občanovi” činí približne 60-80 korún na hodinu práce opatrovateľky. 
Táto pomoc je veľmi adresná, presne vieme komu ju poskytujeme. 
Vieme, že ten kto dostane opatrovateľskú službu, dostáva od obce za 
hodinu práce oveľa väčšiu hodnotu, než skutočne uhradí podľa cenníka. 
Napriek tomu, že príspevok 60-80 korún za hodinu práce je veľká suma, 
je to správne. Je to však správne vtedy, ak ide o sociálnu službu posky-
tovanú tomu občanovi, ktorý je na ňu finančne odkázaný. Je správne, 
ak má obec prostriedky na jej zabezpečovanie a vyčlení ich vo svojom 
rozpočte. Je to priama sociálna pomoc občanovi, ktorému takto obec 
fyzicky a finančne pomáha. V spoločnosti je to potrebné. Obec sa má 
postarať o svojich občanov, ktorí sú v núdzi. Táto pomoc by však mala 
byť poskytovaná predovšetkým tým, ktorí sú skutočne vo finančnej 
núdzi a nemá im kto pomôcť. 

Ale čo s tými občanmi, ktorí potrebujú pomoc opatrovateľky, nie 
sú však sociálne odkázaní, dokázali by uhradiť aj viac než 15 korún 
za hodinu opatrovania? Ako zabezpečiť opatrovanie, keď obec nemá 
viac opatrovateliek? Aj toto je oblasť, ktorú by obec mala organizovať. 
Obec má podporovať opatrovateľské služby a vytvárať podmienky na 
ich činnosť. Opatrovateľské služby by mali zabezpečovať profesionálne 
domáce opatrovateľské spoločností. Obec by mala vytvoriť podmienky 
pre to, aby mohli svoju činnosť vykonávať, napríklad tým, že im pre–
najme priestory, alebo poskytne pomoc na rozbeh činnosti. 

Problém poskytovania opatrovateľských služieb a všeobecne so-
ciálnych služieb bude  nadobúdať veľké rozmery. V budúcnosti budú 
rásť požiadavky na poskytovanie opatrovania a pomoci v domácnosti, 
pretože rastie počet obyvateľov nad 65 rokov. Takýto demografický 
vývoj zasiahol celý svet. Musíme s tým rátať aj pri príprave budúcich 
rozpočtov. Narastie počet žiadateľov o opatrovateľskú službu. Musíme 
však rozlišovať tých, ktorí potrebujú sociálnu službu s príspevkom 
obce a tých, ktorým ju budeme poskytovať bez príspevku. Vyžaduje 
to prípravu aj v legislatívnej oblasti, aby obec mala právo požadovať 
informácie o príjme občanov a ich rodinných príslušníkov, ak občan 
požaduje službu, ktorá je pre obec finančne náročná. Sociálne odkázaný 
občan by mal dostať opatrovateľskú službu s príspevkom obce a časťou 
úhrady z vlastných peňazí. Ten kto nie je sociálne odkázaný, by mal 
službu uhradiť v plnej výške. Povinnosťou samosprávy je aby boli tieto 
služby dostupné každému, kto ich potrebuje. Toto je oblasť, ktorej sa 
chcem venovať aj naďalej a budem sa snažiť presvedčiť Vás, občanov 
aj svojich kolegov poslancov, aby sme zmenili systém zabezpečovania 
opatrovateľských služieb v Rači. 

Milada Dobrotková, poslankyňa MZ Rača

Slovo poslanca

Napísala nám dňa 6.10.2008 
Ing. Zuzana Bubáková: Som 
obyvateľkou bytoviek sídliska 
Komisárky, ku ktorým vedie 
prístupová cesta cez ulicu Pri Vi-
nohradoch, je označená dopravnou 
značkou „slepá ulica“. Kedysi čistá 
a ľahko prejazdná asfaltová cesta je 
v súčasnosti zúžená, rozbitá, plná 
výmoľov a permanentne znečistená 
nánosmi vyťaženej zeminy a bahna 
zo staveniska, ktoré priamo vedie 
k našim bytovkám na Karpatskom 
námestí - vchody č.14-19. 

Nové dopravné značky označujúce 
zákaz zastavenia, nerešpektuje ani 
sám stavebník. Vodiči prechádza-
júci touto cestou sú neustále kon-
frontovaní s odstavenými autami a 
ťažkými mechanizmami stavebníka, 
a cesta sa stáva často z oboch strán 
neprejazdná! Zelená trávnatá plo-
cha pozdĺž cesty (oproti stavenisku) 
slúžiaca na oddych obyvateľov je 
zničená a znehodnotená od pre-
jazdov mechanizmov zo stavby! 
Problémom je aj vysoká prašnosť 
šíriaca sa zo stavby a veľká hlučnosť 
na stavenisku už od skorých ranných 
hodín (od 7.00 h) aj cez víkend. 

O reakciu sme požiadali 14.10. 
2008 Ing. Miroslava Janíčka, ob-
chodného riaditeľa spoločnosti 
REDING, ktorá stavbu realizuje: 

Jestvujúca miestna komuniká-
cia ul. Pri Vinohradoch v časti 
pred staveniskom sa nachádza na 
pozemkoch investora. Zúženie 
miestnej komunikácie a dopravné 
značenie počas výstavby je v súlade 
so schválenou projektovou doku-
mentáciou a v súlade so schváleným 
stanoviskom dopravnej komisie 
Magistrátu hl. mesta Bratislava a 
dopravného inšpektorátu. 

Naša spoločnosť, ako dodávateľ 
stavby sa zaviazala zodpovedať za 

čistotu komunikácií, po ktorých 
dováža materiál a mechanizmy, za 
poriadok a bezpečnosť na stavbe. 
Vykonávame čistenie komunikácie 
zametacím strojom, polievacím 
strojom či vlastnými pracovníkmi, 
ktorí sa snažia zabezpečiť čistotu 
miestnej komunikácie. 

Dopravné značenie je v súlade so 
schválenou dokumentáciou. Zákaz 
zastavenia je len na strane v smere 
z Rače. Zo strany do Rače do-
pravné značenie zákaz zastavenia 
nie je. Dodržiavanie dopravného 
značenia, čistotu komunikácie 
pravidelne kontroluje Mestská 
polícia hl. mesta Bratislavy. Samot-
ná komunikácia je predmetom 
stavebných prác, kde na jestvujú-
com telese príde k rekonštrukcii, 
vybudovaniu nových parkovacích 
miest a výsadbe nových stromov 
a zelene. S rekonštrukciou komu-
nikácie začneme v čo najkratšom 
čase tak, aby bola ukončená na 
jar roku 2009. V platnom staveb-
nom povolení je zadefinované, že 
stavebné práce sa v pracovných 
dňoch nemôžu vykonávať v čase 
od 19 ,00 h – do 07,00 h. v pra-
covných dňoch a v sobotu. V dňoch 
pracovného voľna a pracovného 
pokoja sa ako zhotoviteľ stavby v 
maximálnej možnej miere snažíme 
eliminovať hlučné stavebné práce, 
tak aby sme nerušili okolie stavby. 

Týmto sa ospravedlňujeme obyva–
teľom danej lokality, že svojou 
činnosťou im znepríjemňujeme ži–
votné prostredie, ale obmedzovaním 
výstavby by sa predĺžila doba výstav-
by a znepríjemňovanie by trvalo dlhší 
čas. Urobíme maximum, aby sme 
eliminovali znečisťovanie prostredia 
a hluk stavebnou činnosťou, ale 
prosíme obyvateľov danej lokality 
o zhovievavosť s našou činnosťou. 
Po dobudovaní im vzniknú nové 
možnosti na oddych, upravený prie–
stor a nové možnosti parkovania.    (r)

Vaše listy...

Vieme, že najmä ľu- 
dia v núdzi hľadajú 
pomoc a tú im teraz 
poskytla MČ Rača. 
Prednostka MÚ Dag-
mar Kramplová vyšla 
v ústrety Občianskemu 
združeniu ZICHERKA, 
ktoré má charitatívny 
projekt pod názvom 
Pekné Vianoce a ga-
rantovala mediálnu a 
hmotnú pomoc pri orga-
nizovaní tohto projektu. 
MČ poskytne združeniu 

tri charitatívne stánky, 
ktoré Zicherka po–
staví od 15.12.2008 
do 19.12.2008 v 
Rači, Starom Meste a 
Petržalke, v ktorých 
budú dobrovoľníci 
- deti zo základných 
bratislavských škôl - 
predávať vlastnoručne 
urobené vianočné  
ozdoby a občerstvenie 
(koláčiky, pagáčiky, 
mastný chlieb s cibuľou 
a pod.), ktoré venujú 

bratislavské reštaurácie 
a cukrári, pričom vo 
vybraných dňoch a 
hodinách budú zároveň 
súbory detí základných 
škôl spievať vianočné 
koledy. Všetko sa 
bude predávať za 
dobrovoľnú cenu.  
Celá vyzbieraná suma 
pôjde na nákup zdra-
votníckych pomôcok a 
vianočné darčeky pre 
choré deti v Hospici 
Plamienok n.o.         (r)

Rača pomáha
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Skvelé ženy z Materskej školy Pri šajbách
Poviete si, aký názov sme dali to-

muto dvojrozhovoru. No taký, 
aký sa patrí. Hoci ich nenájdete v 
prominentných reláciách na obra-
zovkách televízií, nebudú vám hovoriť 
prázdne reči, nebudú sa tváriť a hrať 
na to, čím nie sú. Sú to dve dámy, 
ktoré prakticky celý svoj produktívny 
vek venovali deťom. A to si zaslúži 
dať klobúk dolu. Stretla som sa s nimi 
pred pár dňami v Materskej škole Pri 
Šajbách. Riaditeľka ROZÁLIA VA-
LENTÍNOVÁ a kuchárka MÁRIA 
MÉRYOVÁ bez pátosu, skromne, 
ale poctivo, hovorili o tom, čo robia a 
robia to na Východnom 32 rokov len 
pre deti. Vari nie je Rendezák, ktorý 
by ich nepoznal a jeho deti neprežili 
kus života s nimi. Dôvod nášho stret-
nutia bol však jeden – Marika, ako ju 

všetci volajú získala ocenenie Mi–
nisterstva školstva Slovenskej repub-
liky, ako jedna spomedzi desiatich 
nominovaných kuchárok školských 
jedální bratislavského kraja. Keď 
som však do MŠ prišla, zistila som, 
že ide o viac. Atmosféra vás pohltí a 
deti dávajú najavo svoju spokojnosť. 
Všetci okolo vás behajú a podelia sa 
s vami o chutne pripravený rožtek so 
zeleninou, keksíky i kávičku. Všetci 
vieme, že spokojnosť človeka sa 
odvíja od lásky, ktorú musí cítiť, ale 
i od toho, aby sme rozprávali v reči 
našich detí, ako sa „napapá“.

g  Deti, podľa mňa, sú naj–
prísnejší kritici. Ako vy vnímate, 
čo je pre ne najdôležitejšie?

Valentínová: Nazdávam sa, že  nie 
je dôležité iba to materiálne. Nikdy 
to nie je len o peniazoch, aj keď sú 
dôležité. Najdôležitejší je prístup k 
deťom. Chcem, aby sa v našej škôlke 

cítil každý dobre. Aby tu každé 
dieťatko bolo ako doma. Aby rodičia 
išli spokojní do práce s vedomím, že 
o ich deti je dobre postarané. Veľmi 
sa snažím o to, aby aj moji zamest-
nanci chodili radi do roboty. Aby 
boli spokojní a nemali problémy.

g Vy pôsobíte 40 rokov v 
školstve, z toho 32  na Rendezi. 
Momentálne máte sto detí. Ste 
jednou z najväčších škôlok v 
Rači. Máte tu aj deti z Vajnor,  čo 
si myslíte, prečo? 

Valentínová: Vždy sme sa snažili, 
aby sme spolu s rodičmi boli 
jeden tím. Nie je to fráza. Robíme 
veľa akcií.  Spomeniem napríklad 
grilovačky. Všetci sa stretneme v 

školskej záhrade, pripravíme pekný 
program, oteckovia grilujú, máme 
pekný záhradný piknik. Opekáme, 
rozprávame sa, je tu pohoda. Niekedy 
sa stretne v školskej záhrade  aj tristo 
ľudí.  Dokonca máme aj živú country 
hudbu. Sú to Vajnoráci, ktorí mali u 
nás deti. A hoci ich deti sú už školáci, 
všetci zostali naďalej  priateľmi 
našej škôlky. Známe sú tiež naše 
fašiangové karnevaly. Masky  majú 
deti i dospelí. Zamestnanci i naši 
rodičia. Spoločne sa venujeme deťom, 
vymýšľame rôzne zábavky. Chodíme 
spolu aj na turistiku. V Karpatoch 
športujeme, súťažíme, spievame 
si pri gitare a všetkým nám je fajn. 
Deťom aj „veľkým“. Pred Vianocami 
máme zasa tvorivé dielne. Spoločne s 
rodičmi vyrábame, alebo vymýšľame 
to, čo k Vianociam patrí. Myslím si, 
že naozaj je veľmi dôležité, aby si 
ľudia vzájomne rozumeli. Nikdy som 
nemusela riešiť žiaden spor. Vždy u 
nás bola pohoda.

g Máte aj takzvané „problé-
mové deti“?

Valentínová: Čo je problémové 
dieťa? Dieťa je len dieťa. Žiaľ, nie 
všetky deti vyrastajú v prostredí pl-
nom lásky a porozumenia. Takýmto 
deťom sa snažíme dať viac lásky, 
častejšie ich pohladíme, pritúlime, 
pochválime. Ak je problém 
vážnejší, riešime ho s odborníkmi. 
Ale spolupráca s rodičmi je prvo-
radá. Snažíme sa deťom aj rodičom 
ponúknuť príjemné a vkusné pros-
tredie.  Teraz sa nám podarilo získať 
grant ministerstva školstva SR vo 
výške  170 tisíc korún. Využili 
sme ich na revitalizáciu školskej 
kuchyne. V septembri čakalo na 
rodičov a deti prekvapenie v podobe 

nových detských šatní, skri–
niek a lavičiek na prezúvanie. 
Vo všetkých triedach máme aj 
nové podlahy. Máme z toho 
radosť. Lebo v peknom pros-
tredí je každému lepšie.

g Ako sa vlastne zomlelo to, že 
vedeli na Ministerstve školstva 
o vašej pracovníčke Marike Mé–
ryovej?

Valentínová: No povedala som 
si, Marika  pracuje  v kuchyni už 
32 rokov  v lokalite Východné. V 
decembri ide do dôchodku. Spolu 
robíme po celý čas a pravdu-
povediac, nikdy ani jeden deň 
nevynechala. Jedlo, ktoré pri- 
praví je vždy chutné, pekne na–
servírované, vždy načas podávané. 
Tak prečo nie? Prečo by ju nemal 
oceniť aj niekto iný? Myslím si, že 
ak niekto svedomito pracuje, treba 
mu to povedať.

Méryová: Ale to je moja robota. 
varím rada a celý život. Nikdy som 
nerobila iné. Vyštudovala som v 
Smokovci odbor kuchár - čašník a 
potom som prišla za manželom do 
Bratislavy. Manžel je tiež kuchár. 

g Takže vy sa doma pretekáte, 
kto, čo lepšie uvarí?

Méryová: Ale nie, my sa strie-
dame. Ja mám soboty a nedele 
voľné. Raz varí on, raz ja. 

g A kto varí lepšie?

Méryová: Dcéry hovoria, že 
mama, lebo manžel, ako chlap, 
má radšej také mastnejšie jedlá a 
ja zas naopak. Som zvyknutá pri 

deťoch, ktorým v škôlke varím, že 
orežem mastné. Manžel má rád zas 
kačicu a tak.

g Hovorí, že najlepší zákusok 
je rezeň?

Méryová: Pre manžela aj reb–
ro, čoby, bôčik!!!, Držková a 
podobne. Mám dve dcéry. Jedna 
je vydatá, druhá slobodná. Možno 
raz  budem  aj babičkou.

g A ako hrešíte v jedle vy?

Méryová: Priznám sa, najradšej 
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Skvelé ženy z Materskej školy Pri šajbách
mám dukátové buchtičky. Ale 
po piatej nikdy nejem. 

g Budete vnúčatku variť a ako?

Méryová: Samozrejme, tak 
ako som zvyknutá. Celý život 
dodržiavam pri varení normy a 
viem, čo dieťatko potrebuje a čo 
nie.  

g Sú nejaké jedlá, ktoré deti 
odmietajú?

Méryová: Žiaľ, zeleninu, čo by 
mali najviac jesť.

g A naučili ste sa ju nejako 
zamaskovať?

Méryová: Ale áno, všetko musí 
vyzerať chutne, ozdobíme im 
to, aby bolo zelené, červené, 
dáme kapustu, nech tam je kú-
sok rajčiny, papriky a myslím si, 
že stačí, ak cez deň zjedia aspoň 
niečo z toho. Urobím radšej 
miešaný šalát, deti ľúbia mäso na 
šťave, sviečkovú omáčku, slo–
venskú ryžu, či tarhoňu, zemiaky 
už menej, ale zemiakovú kašu, to  
môžeme stále.

g Ako pripravíte napríklad 
tarhoňu, lebo recepty sú rôzne...

Méryová: Musíte ju osmažiť 
úplne do zlatista, zaliať vodou tak 
ako ryžu a podusiť – najlepšie v 
rúre.

g Doma varíte aj nejaké 
špeciality?
 
Méryová: Špecialita? To je pre 
mňa poctivé hovädzie s chre-
nom! To zbožňujem. Nejaké ex-

tra špeciality ani nemusia byť. 
Aj naše dievčatá (dcéry) jedia 
skromne, ako ja. U nás sa uvarí 
šesť kúskov zemiakov, lebo majú 
radšej mäso, veľa zeleniny. Ak 
idem kúpiť rožky, tak u nás stačia 
štyri. 

g Už 32 rokov pracujete v 
kuchyni, hovoríte o tom, ako 
keby to nebolo nič. Mnohé ženy, 
vrátane mňa, považujú túto 
prácu za dosť vyčerpávajúcu. 

Méryová: Fakt je ten, že do práce 
chodím na pol siedmu o tretej 
odchádzam, ani sa nezastavím, aj 
keď si uvarím kávu, koľkokrát si 
ju nechám na pulte a ani nedopi-
jem. O trištvrte na sedem idem 
do obchodu, kde kúpime čerstvé 
výrobky. Trošku pokoja je, keď je 
ryža, lebo tá sa varí sama. Ale zas k 
nej robíme šalát. Vždy je čo robiť. 
Začala som na Vrbenského, potom 
som prišla na Východné. Vždy 
som mala šťastie na dobrý kolek-
tív. Napríklad s kolegyňou sme 
robili dvadsaťpäť rokov a potom 
išla do dôchodku. Nemuseli sme 
si povedať nič. Každá robila svoje, 
nepohádali sme sa ani raz. To bola 
súhra, ako manželstvo. Teraz mám 
tiež veľmi dobrú kolegyňu, ale naj–
mä pohodu v robote.
Viete, to ocenenie, ktoré som pre-
vzala na medzinárodnej konferencii 
o školskom stravovaní v Poprade  
medzi 400 ľuďmi, si veľmi vážim. 
Som rada, že som sa tam vďaka 
„šéfke“ dostala. Pracujeme spolu 
vyše tri desiatky rokov. Teší ma 
to, ale čo najväčšmi? Že napríklad 
aj dnes obed všetkým chutil, a po- 
zbierame prázdne taniere.

Oľga Janíková
Foto: autorka

COMENIUS 
– školské partnerstvá

Základná škola na Tbiliskej ulici v Bra–
tislave v spolupráci s partnerskou školou v 
rakúskom Golse a v maďarskom Moson-
magyaróváre  získali grant EU v rámci Programu celoživotného vzdelá-
vania v podprograme COMENIUS – školské partnerstvá.

Cieľom je spoznať teoreticky a prakticky svetové dedičstvo vlastnej krajiny 
a dvoch susedných krajín. Komunikáciu a spoluprácu medzi zúčastnenými 
zariadeniami zabezpečíme prostredníctvom štyroch vzájomných návštev 
všetkých partnerov na úrovni žiakov a učiteľov. Prvé sa uskutočnilo v dňoch 
5. – 7. novembra 2008 v rakúskom Golse. Učitelia dejepisu, zemepisu a infor-
matiky plánovali konkrét–nu náplň spolupráce, rozdelili si úlohy a vypracovali 
časový harmonogram pre celé dvojročné trvanie projektu. Maďarskí a sloven-
skí učitelia  navštívili Ne–ziderské jazero, ktoré sa nachádza v zozname pami-
atok UNESCO ako prírodná lokalita. Pozreli si niekoľko vyučovacích hodín a 
vzájomne diskutovali a porovnali si metódy a formy práce vo vyučovaní. 

Výsledným produktom Projektu – Spoznaj pamiatky UNESCO 
susedných štátov - budú počítačové prezentácie a webová stránka o pa-
miatkach UNESCO Slovenskej republiky, Rakúska a Maďarska. 
Mgr. Alžbeta Sásiková, zástupkyňa riaditeľky školy, koordinátorka projektu

Aby deti nezomierali
Pri dopravných nehodách zahynie 

na Slovensku každý týždeň jedno 
dieťa. Dôležitým momentom, ktorý 
môže rozhodnúť o jeho bezpečnosti 
na ceste je jeho viditeľnosť. Každá 
sekunda medzi zaregistrovaním 
dieťaťa na ceste a zareagovaním 
vodiča môže byť tou rozhodujú-
cou. Ing. Alena Synková, CSc., 
riaditeľka Detského fondu Slo–
venskej republiky, sa inšpirovala 
vo Fínsku, kde reflexné predmety 
najrôznejších tvarov a farieb nosia 
zavesené deti, tínedžeri, ale aj starší 
ľudia.  Vďaka jej úsiliu už aj na 
Slovensku v rámci kampane Aby 
deti nezomierali dostalo až 90 tisíc 

detí reflexného smajlíka a reflexné 
pásky. Môžu si ho pripnúť pomo-
cou skoby na školskú tašku, ruksak, 
na šaty, ale i na bicykel a zvýšiť tak 
svoju viditeľnosť. Spolu so smajlík-
mi  dodali pracovníčky račianskeho 
Školského úradu na ZŠ v Rači a vo 
Vajnoroch prvákom aj informačné 
materiály - farebné leporelá s radami 
pre lepšie zvládanie rizík na ceste 
i pokyny, ako sa správať na ceste. 
Niektoré obrázky nie sú domaľované 
a deti ich môžu dokončiť podľa svojej 
predstavy. Spoluorganizátormi pro-
jektu Bezpečne do školy, Bezpečne 
zo školy  sú Ministerstvo školstva 
SR a Policajný zbor SR.              (r)

Od 16. októbra, ktorý je Medzinárodným dňom výživy a boja proti 
hladu, začali členovia Slovenského Červeného kríža distribuovať balíčky 
potravinovej pomoci 229 rodinám s deťmi v hmotnej núdzi v Bratislave. 
Každý balíček (v hodnote cca. 1 080 Sk) obsahuje základné potraviny 
ako je cukor, olej, ryža, mlieko, múka, cestoviny, kompóty, konzervy a 
iné. Podľa návrhu Úradu práce, sociálnych vecí a rodiny v Bratislave - 
Oddelenia hmotnej núdze - v Rači získali balíček štyri rodiny.
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Túto otázku si už niekoľko 
rokov v našej mestskej časti 
dávajú mnohí obyvatelia. Tak, ako 
v iných prípadoch, aj v tomto sú 
zástancovia existencie mačiek - 
niektorým je to absolútne jedno, 
ale nájdu sa aj tvrdí oponenti a 
nepriatelia mačiek. Tí poslední, 
svojím prístupom a sprá-
vaním sa, mnohokrát pri-
jímajú nezmyselné, ale z ich 
pohľadu správne opatrenia. 
Zvieratá si častejšie obľubujú 
starší obyvatelia, ktorí ich vo 
viacerých prípadoch kŕmia 
nielen pri svojom dome, ale 
aj voľne žijúce. Uvedená 
problematika rozdeľuje i 
obyvateľov v jednom obyt-
nom dome na Novohorskej 
ulici. Za niekoľko rokov sa v 
jeho blízkosti mačky rozmnožili, 
pričom sa tu počas dňa schádzajú 
aj iné, ktoré žijú v okolitých rodin-
ných domoch. Veď na rozdiel od 
niektorých ľudí, sú mačky tvory 
spoločenské. Jediným logickým 
riešením oponentov bolo zamedze-
nie prístupu mačiek do pivničných 
priestorov zaklincovaním otvoru 
pod balkónmi. Neuvedomili si 

však, že týmto úkonom nielenže 
zamedzili vchod mačiek do vnú-
torných priestorov, ale tento ot-
vor slúžil hlavne na zabezpečenie 
bezpečnosti, nakoľko v uvedenom 
priestore pivnice sú umiestnené 
všetky spoločné rozvody a ich  
existencia je nutná! Nikomu z opo-

nentov nenapadla ani myšlienka, že 
správca domu môže nainštalovať 
mriežku, ktorá by zamedzila 
prístupu mačiek do spoločných 
priestorov, ale i potrebné vetranie. 
Taktiež si neuvedomili, že zabrá-
nili mačkám dostať sa do interiéru 
domu a v októbri roku 2005 to 
v byte na 1. poschodí využil na 
„návštevy“ pekne vypasený pot-
kan, ktorý priamo v kuchyni vlast-

níka bytu obžieral chlieb a pečivo. 
Potkany sa objavili i v ďalších 
bytoch. Pri tejto aktivite oponenti 
„zamurovali“ i mačky, ktoré bez 
výživy a vody tam neskôr uhynuli 
a je len samozrejmé, že ich po-
zostatky zapáchali. Je všeobecne 
známe, že vzťah k zvieratám vy-

jadruje i povahové vlastnosti 
človeka. Veď kto nemá rád 
zvieratá, ten zaiste nemá rád 
ani ľudí. Oponenti mačiek 
sa mohli obrátiť na slobodu 
zvierat a neuvedomili si, že 
svojím konaním porušili 
príslušné paragrafy Zákona 
NR SR č, 488/2002 o ve–
terinárnej starostlivosti, za 
porušenie ktorých môže 
byť uložená dobre mastná 

pokuta. Nakoľko správca objektu 
neprijímal zákonné riešenia a 
mačky sa stále množili, rozhodli 
sa ochrancovia mačiek zabezpečiť 
na vlastné náklady ich sterilizáciu, 
čím už dnes nedochádza k ich 
množeniu. Je na chválu miestneho 
úradu, že v súčasnosti aktualizuje 
všeobecne záväzné nariadenie, 
ktoré rieši i uvedenú problematiku.  
     Poslanec Ing. Jozef Házy

Sú mačky v Rači potrebné?
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Opäť sa môžete zapojiť do pravidelnej vedomostnej súťaže 
nášho mesačníka. Vaše odpovede v obálke označenej heslom 
S.R.V. môžete do redakcie Račianskeho výberu doručiť  
viacerými spôsobmi:
l Do schránky v sídle redakcie na Žarnovickej ul. 7
l Poštou na adresu redakcie
l Elektronickou poštou na adresu  redakciarv@raca.sk 
Najskôr vyhodnotenie:
Viacerí ste vedeli, že chýrny objekt zachytený na  dobovej fotografii z Rače bol pôvodne 
zájazdový hostinec s názvom „U zeleného stromu“ a od roku bol známy ako hostinec 
„Peklo“, a keď starý obyvateľ Rače povie v  račančine, “...že konečne som si poupra-
toval zadek“, tak mal na mysli, že si poupratoval zadnú časť dvora alebo usadlosti.
Výhercami vedomostnej súťaže Račianskeho výberu S. R. V. č. 10 sa 
stali: Erika Sečányová a Dagmar Kopačková. Blahoželáme.
Vecné ceny si môžu výhercovia vyzdvihnúť v redakcii Račiansky výber, 
Žarnovická ul. č. 7, Bratislava.

Súťaž S.RV. č. 11
1. Vašou úlohou je napísať nám, aké pomeno-
vanie mali prvé bytové domy na Východnom, 
ktoré sa doteraz zachovali.
2.  Čo si myslíte, že mal na mysli niekdajší 
Račan, keď si priniesol domov „kanónek“.

Zo všetkých, ktorí pošlú správne odpovede, vyžrebujeme dvoch výher-
cov, ktorí získajú vecné ceny: 1.balíček vitamínových produktov, 2.balíček 
kozmetických prípravkov, ktoré si prevezmú v redakcii.
Na odpovede čakáme do 8. 12. 2008, výhercov uverejníme v decembri. 

Súťaž Račianskeho Výberu

Ceny venuje Spoločnosť PHARIM Rača,

v Obchodnom centre Račan

Roky meruôsme
Aj v historickom dianí hľadáme odozvu významných dejov. 

Pre nás, Slovákov, majú takúto odozvu viaceré udalosti z 19. 
storočia, nakoľko sa práve v ňom kryštalizovalo naše národné po–
vedomie. 

Rok 1848 – „ vo svete to vrelo“ – čítame výrok P. Dvořáka v 
Zlatej knihe Bratislavy a hneď aj vyratuje: v januári vypuklo po–
vstanie na Sicílii a v Neapolsku, vo februári revolúcia v Paríži, už 
v marci sa bojuje na barikádach v Berlíne a vo Viedni, z Pešti sa 
šíria revolučné nálady po celom Uhorsku. Aj Bratislava je plná 
revolučného vzruchu. Veď tu od 10. 11.1847 zasadá uhorský snem, 
na ktorom zaznieva čoraz viac radikálnych sociálnych a politických 
požiadaviek. 

Za Slovákov hlavné slovo patrí Ľ. Štúrovi, ktorý žiada nielen 
zrušenie poddanstva a šľachtických výsad, ale aj uznanie národných 
požiadaviek. A práve tieto prispeli k búrlivejšej atmosfére snemu 
i k študentským potýčkam v uliciach Prešporka. Žiaľ, marcové 
konštitučné zákony, prijaté snemom 15. marca 1848, naplnili len 
túžbu maďarského národa o nezávislom štáte s vlastnou vládou, i 
keď spojenou personálnou úniou s Rakúskom. Keď panovník 11. 
apríla t.r. zákony potvrdil, prepukla nielen v Prešporku, ale po 
celej krajine obrovská vlna šovinizmu a tá sa čoskoro preliala do 
protižidovských pogromov. Avšak v ohrození boli aj Slováci. Svedčí 
o tom napr. vyhlásenie L. Kossutha: „ Treba ulapiť Hodžu, Štúra a 
Hurbana a bude po Slovákoch“. Skutočne, 12. mája bol na nich vy-
daný zatykač a v slovenských stoliciach vyhlásili stanné právo. 22. 
mája sa v arcibiskupskom paláci na Fürstenalle konali voľby nové-
ho prešporského mešťanostu. Stal sa ním J. Bajči, veľký nepriateľ 
Slovákov. Úradným jazykom sa stala maďarčina, Bratislava už 
predtým stratila pozíciu hlavného aj korunovačného mesta. 

Ako sa tieto udalosti dotkli Rače? Farská kronika, veľmi svedomite 
písaná katolíckym farárom Adamom Hájkom, vypovedá o prenasle-
dovaní Židov v Bratislave, Pezinku, Trnave, Seredi, Stupave aj o vy-
hlásení štatáriá. Podrobne sa z nej dozvedáme o sformovaní oddie–
lu Národnej gardy v Rači, o tom, že jej členov organizoval a cvičil 
učiteľ Vincent Chmel a že ich úlohou bolo udržiavať pokoj a strážiť 
mesto počas nepokojov pred nebezpečnými ľuďmi, povyháňanými 
Židmi, ale aj domácimi výtržníkmi. Na znak vďačnosti za tieto 
služby niektorí poprední mešťania vykonali zbierku a zaobstarali 
pre spomínanú gardu zástavu. Slávnostne bola vysvätená 14. mája 
1848 a pán farár jej určil v kostole osobitné miesto.

Z kroniky preberáme tento zápis: „28. mája sa do Národ-
nej gardy prihlásilo 75 tunajších ženatých a vznešenejších 
mužov. 18. júna si garda v Rači, Vajnoroch a Neštychu 
zvolila dôstojníkov. Za kapitána bol zvolený pán Ľ. Csen-
key, panský hospodár, za prvého zástupcu vajnorský notár 
J. Rikker, za druhého zástupcu tunajší notár K. Bednárik, 
za náčelníka stráží Fr. Dostál, majster tunajších kováčov. 
Boli zvolení aj viacerí kapráli. Pretože Račania sami  
chceli vytvoriť jednu stotinu, 22. júna sa robil nový súpis, takže 
ved–no s predošlými sa počet členov gardy zvýšil na 200, pre 
ktorých postupne menovali nových dôstojníkov.“

Prešlo búrlivé leto 1848, 12. aug. sa vrátila z Insbrucku do 
Viedne cisárska rodina, avšak už 11. sept. sa v Uhorsku utvorila 
provizorná krajinská vláda namierená proti Ferdinandovi V. V 
samotnej Viedni, dokonca na tej istej ulici, prebieha už od polo–
vice leta nábor dobrovoľníkov do slovenského aj maďarského 
vojenského zboru. 15. a 16. sept. bola vo Viedni ustanovená 
Slovenská národná rada, 17. sept. odchádza z Viedne na Slo–
vensko dobrovoľnícky zbor o sile cca 600 mužov. Na ľudovom 
zhromaždení na Myjave 19. sept. vypovedala Slovenská národ-
ná rada poslušnosť peštianskej vláde a vyzvala Slovákov do  
ozbrojeného povstania.

Mgr. Dobroslava Luknárová
Použitá literatúra : P.Dvořák: Zlatá kniha Bratislavy, 1995

Z rukopisu Dr. V. Gajdoša, získaného zo ŠA v Bratislave, 
prepísal Ľ. Havlovič, 2007
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VÝSLEDKOVÝ SERVIS
FUTBAL
2.liga západ
10. kolo: Nemšová - Rača 1:0, 11. kolo: 
Rača – Moravany 0:0, 12. kolo: Dúbrav-
ka – Rača 2:2, 13. kolo: Rača – Nitra B 
0:2, 14. kolo: Vrbové – Rača 4:3, 15. 
kolo: Rača – Jasl. Bohunice 2:1
5.liga 
7. kolo: Lamač „B“ - Krasňany  4:1, 
8. kolo: Domino - Krasňany 9:2,  
9. kolo: Krasňany - Nepočujúci  7:1, 
10. kolo: Čierna Voda – Krasňany 3:0, 
11. kolo: Krasňany – Z. Bystrica 0:4
3. liga BFZ Dorast  
9. kolo: Gajary – Rača 0:0, 10. kolo: 
Rača – Sv. Jur 4:1, 11. kolo: Vrakuňa 

- Rača 1:4, 12. kolo: Rača - Pezi-
nok  1:0, 13. kolo: DNV – Rača 0:2,  
14. kolo: Rača – Stupava 7:1

STOLNÝ TENIS
Extraliga muži 
1. kolo: ŠK MOSTEX Rača – Lok. 
Košice 8:3, ŠK MOSTEX – ŠKST 
Ružomberok 8:2, 2. kolo: MSK Čadca – 
MOSTEX 8:4, Žilina – MOSTEX 2:8

HOKEJBAL
2.kolo: Lamač – Olymp Rača 1:9, 
YMCA DNV – Račistorf 15:4,
3.kolo: Olymp Rača - YMCA DNV 
9:4, Račistorf – H.O.K. Nivy 2:6
4.kolo: H.O.K. Nivy – Olymp Rača 
2:7, Team Sharks - Račistorf 14:4

Janko stále 
v našich srdciach

V sobotu 18. novembra sa stal 
amfiteáter v Knižkovej doline na 
chvíľu domovom bežcov z celého 
Slovenska. Stretli sme sa tu, aby 
sme vzdali hold zakladateľovi 
rekreačného behu na Slovensku 
Račanovi Jankovi Jakubcovi. 
KŠaŠ MÚ Bratislava Rača v spo-
lupráci s rodinou Janka Jakubca 
zorganizovali v túto slnečnú sobotu 
už 6.ročník spomienkového memo-
riálu na počesť tohto športovca.

Šesťdesiat bežcov všetkých ve–
kových kategórií sa s odhodlaním 

zahryzlo do zdolávania náročnej 
trate. Aj keď sa súťažilo o pekné ceny, 
víťazstvo nebolo až také dôležité. Po 
celý čas panovala priateľská nálada, 
ktorá vyvrcholila po slávnostnom 
vyhodnotení a ďakovnom prího-
vore pani Jakubcovej vďačným po–
tleskom a predsavzatím, že sa všetci 
o rok opäť stretneme.
Víťazi hlavnej kategórie: 1. Mi-
chal Kavacký – MŠK Kysucké 
Nové Mesto 2. Ján Fáber – OCU 
Suchá nad Parnou 3. Ján Ro–
ziak – Triklub FTVŠ Bratislava

Marek Porvazník

Kam za športom
v decembri:
5.12. Mikulášsky turnaj vo vy-
bíjanej dievčat – ZŠ Hubeného
28.12. Rozlúčka so starým 
rokom na Rendezi – bežecké 
podujatie



14 11/08Račiansky výber

Radí lekár

Ordinačné hodiny detských lekárov 
v zdravotnom stredisku na Tbiliskej 6 

 počas vianočných a novoročných  prázdnin 2008/2009
MUDr. Petríková Iva 
Dovolenka: 29.12.2008 - 2.01.2009
Zastupuje: MUDr. Haštová
tel: 4487 3832   0910 / 923 832
Po:    7.30 – 10.30
Ut:    7.30 – 10.30
Str:   7.00 – 10.00
Št:   13.00 – 17.00
Pi:     7.30 – 10.30
Poradňa malé deti:  
streda 10.30.-13.00

Detská pohotovosť - LSPP - v budove Detskej fakultnej nemocnice na 
Kramároch - vo sviatky nonstop, v pracovné dni od 15.00 - 7.00 h.

Prajeme Vám pokojné prežitie Vianoc a všetko dobré v roku 2009.

Riadková inzercia
l Opravím vodovod, WC a dverové zámky. Tel.: 0904 
572977
l Oprava práčok. Tel.: 0907 795 713, 02/44871305 
l TV servis u zákazníka. Tel.: 02/44882519,02/62410807, 0905 
846 710
l Opravy TV: OTF, OVP – u zákazníka, tel.: 02/44255369, 
0903 356466
l Predám  murovanú garáž na Východnom. Tel.: 
0904802222
l Veľkoobchod záhradkárske potreby Bratislava prijme 
do TPP odbytára/odbytárku. Práca s počítačom, Excel, Of-
fice, Word, Acrobat, skladové hospodárstvo. Kontakt: 0905 
365258.
l Veľkoobchod záhradkárske potreby Bratislava  prijme do 
TPP vodiča skladníka. Rozvoz tovaru, manipulácia s tovarom, 
nakládka, vykládka. Vodičský preukaz skupiny B (E je výhodou).
Kontakt: 0905 365258.
l Veľkoobchod záhradkárske potreby Bratislava  prijme 
do TPP brigádnika do skladu. Sezónna práca od 12/2008 do 
05/2009. Manipulácia s tovarom, balenie, označovanie tovaru. 
Kontakt: 0905 365258.

MUDr. Haštová Klaudia
Dovolenka: 5.01.2009 - 9.01.2009
Zastupuje: MUDr. Petríková
tel: 4487 3834   0903 / 215 169
Po:   14.00 – 18.00
Ut:     7.30 – 11.30
Str:     7.30 – 10.30
Št:     7.30 – 11.30
Pi:     7.30 – 11.30
Poradňa malé deti:
pondelok  9.30 – 12.00

Cukrovka a jej nástrahy
Diabetes mellitus  - cukrovka - je choroba látkovej premeny. Jej 

najvýraznejším prejavom je zvýšenie cukru v krvi (hyperglykémia). Okrem 
nedostatočnej premeny cukrov v organizme dochádza k poruche spraco-
vania tukov, bielkovín, minerálnych látok a vody. Príčinou cukrovky je 
nedostatok inzulínu v tkanivách a jeho nedostatočný účinok. Inzulín je 
hormón podžalúdkovej žľazy, ktorý produkujú B-bunky pankreasu. Ako 
jediný riadi látkovú premenu a znižuje hladinu krvného cukru.

Cukrovka I. typu je charakterizovaná úplným nedostatkom inzulínu a 
vyžaduje podávanie inzulínu z hľadiska prežitia pacienta. Cukrovka II. 
typu prichádza väčšinou po 40. roku, ale sme svedkami toho, že začiatok 
diabetu sa posúva do nižších vekových kategórií. Jej vznik v mnohých prí-
padoch ovplyvňuje obezita. Medzi časté príznaky cukrovky patrí zvýšený 
smäd, časté močenie, chudnutie, svrbenie tela, opakované infekcie, zlé 
hojenie rán.

Pri prvotnom pohovore v ambulancii okrem príznakov a ťažkostí lekár 
overuje výskyt cukrovky u pokrvných rodinných príslušníkov, posudzu–
je stravovacie návyky, ktoré nezriedka ovplyvňujú priebeh nadchádza-
júcej liečby.  Pre pomerne častý výskyt postihnutia žliaz s vnútorným 
vylučovaním je potrebné pohmatom vylúčiť prípadné zväčšenie štítnej 
žľazy na krku. Diagnózu pomôžu spresniť krvné laboratórne vyšetrenia. 
Pravidelné testovanie pomáha zistiť zmeny krvného cukru po najedení, 
či fyzickej aktivite, a tak umožňuje pacientom upravovať si dávkovanie 
podľa aktuálnej potreby. Zároveň pomáha odhaliť, či je ich liečba na úpravu 
hladín krvného cukru dostatočná. Glykémiu sledujeme pomocou gluko-
merov a testovacích prúžkov.

Ku komplikáciám cukrovky zaraďujeme ochorenia, ako napr. postih-
nutie očí, obličiek, nervov a ciev. Postihnutie očí u diabetika znamená 
niektorý z nasledujúcich 3 stavov, a to diabetickú retinopatiu (postihnutie 
sietnice) kataraktu (šedý zákal) alebo glaukóm (zelený zákal spojený so 
zvýšením vnútroočným tlakom). Vyšetrenie očného pozadia má byť robené 
aspoň raz ročne v prípade, že žiadne zmeny neboli doposiaľ vyšetreniami 
odhalené.

Postihnutie obličiek, diabetická nefropatia, je v rozvinutých krajinách 
najčastejšou príčinou zlyhania obličiek. Kľúčovú úlohu v potvrdení nefro-
patie zohráva vyšetrenie tzv. albuminúrie, ktorá sa stanovuje v moči.

Postihnutie nervov sa prejavuje poruchami ich funkcie: poruchy citlivosti, 
hybnosti s následnou svalovou atrofiou, poruchou reflexov, vegetatívnymi 
ťažkosťami (poruchami obehu, erektilnou dysfunkciou, poruchami trávenia 
a črevnej motility). Diabetická polyneuropatia zvyšuje náchylnosť na vznik 
tzv. „diabetickej nohy“ s rizikom amputácie časti dolnej končatiny.

V mnohých prípadoch prebieha cukrovka bez akýchkoľvek klinických 
príznakov. Z toho pohľadu je dôležitý význam preventívnych prehliadok, 
ale najmä dodržiavania diéty predpísanej lekárom.

MUDr. Dušan Gulla, všeobecný lekár pre dospelých

Mestská časť Bratislava - Rača
Kubačova ul. 21, 831 06 Bratislava

prijme do pracovného pomeru upratovačku.
Nástup od 1.1.2009, plat dohodou.

Kontakt: Mgr. Ďuríková, tel.: 492 12 741
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Ďakujeme všetkým 
priateľom a známym 
za prejavenie sústras-
ti, kvetinové dary a 
všetkým, ktorí sa prišli 
1.10.2008 rozlúčiť 

s naším manželom, oteckom, 
deduškom a pradeduškom Emilom 
Mihaldom. Smútiaca rodina

Dňa 16.11.2008 to boli 
štyri roky, kedy nás 
opustil manžel, otec 
a starý otec Vladimír 
Kováčik vo veku 57 ro–
kov. S láskou spomínajú 

manželka, dcéra Magdaléna s rodi-
nou, syn Vladimír s rodinou.

S láskou spomíname 
na nášho milovaného 
manžela, otecka, ded-
ka a pradedka Karola 
Havloviča, ktorý nás 
opustil dňa 7.12.1998. 
Pripomíname si 10 rokov od jeho 
úmrtia. Kto ho poznal, ten pozná 
tú našu bolesť. V našom srdci žiješ 
večne ďalej, spi sladko. Venujeme 
mu tichú spomienku. Manželka, 
deti s rodinami, 6 vnúčat a 7 
pravnúčat.

  Spomienky
SVV gen. M.R.Štefánika
(december)
Štefánia  Lukačovičová, František Stovíček

Klub dôchodcov Rača
(december)  
Vojtech Szimczik, Emília Pucherová

Klub dôchodcov Krasňany
(december)
Mária Bendíková, Eva Strnátková

Slovenský zväz invalidov ZO Rača
(december)
Anna Hroudna, Emília Pucherová, Emília Pettingerová, Mária 
Krčmarová, Viera Kramplová, Mária Havlovičová, Vilma 
Takáčová, Dagmar Lovichová

   JubilantiZ

Potrebujeme: 1 - 1,5 kg kyslej kapusty aj 
s vodou, voda, 30 g štipľavej klobásy, 30 g 
jemnej klobásy, 300 g čabianskej klobásy, 
celé čierne korenie, rasca, sušené huby, 
bobkový list, polievkové korenie, vývar z 
údeného mäsa, cesnak, smotana podľa kra-
jovej zvyklosti
Postup: Kyslú kapustu pokrájame, vložíme 
do hrnca a zalejeme vývarom z údeného 
mäsa, alebo vodou. Do kapusty pridáme 

bobkový list, pár zrniek celého čierneho 
korenia, trochu rasce, sušené hríby a varíme 
na miernom ohni 40 minút. Postupne pridá-
vame  klobásu. Na korekciu chuti, najmä 
slanosti, používame polievkové korenie. 
Nakoniec prilejeme kapustnú vodu, podľa 
toho, nakoľko chceme mať kapustnicu 
kyslú a roztlačený cesnak. Povaríme a 
ešte môžeme priliať rozhabarkovanú kyslú 
smotanu.

BLAHOŽELANIE
Dňa 11.11.2008 sa dožila 

krásneho jubilea 70. rokov 
Ľudmila Knězeková. 
Veľa šťastia, zdravia a 
pohody do ďalších rokov 
jej praje syn Miroslav, 
vnúčatá Mirka, Radka, 

Zuzka, Danka, Jakub, Veronika a k prianiu 
sa pripája aj pravnuk Kristián, ako aj Zuzka 
s Nikolkou a Erikom.

Recept - Kapustnica
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Kultúrne stredisko Žarnovická
(OSVETA s.r.o. tel. č.: 02/4488 9319, 0911 212 143)
1.12. 18.00 Poslanecký deň
2.12. 18.00 Prednáška SZZ
3.-4.12. 10.00 Predaj lacného textilu a dom. potrieb
6.12. 16.00 Mikuláš v Rači-Park , Detvianska
7.12. 16.00 Mikulášska tanečná zábava, hu-
dobná skupina Prova, vstupné: 50,-Sk
8.-9.12. 10.00 Predaj lacného textilu a dom. potrieb
9.12. 16.00 Výborová schôdza MO SZI
11.-12. 10.00 Predaj lacného textilu a dom. potrieb
14.12. 15.00 Vianoč. koncert Marcely Laiferovej
16.12. 16.00 Zastupiteľstvo MČ BA – Rača
18.-19. 10.00 Predaj lacného textilu a dom. potrieb
31.12. 15.00 Silvester MO SZI 
Krasnianska beseda
Kadnárova č. 19 (tel.č.: 02/4488 2088)  
Po, Št 14.00 Klubová činnosť
Št 17.15-19.45 Joga (p. Jurášek)
1.12. 18.00 Poslanecký deň
4.12. 14.30 Mikuláš v Klube dôchodcov
8.12. 14.30 Výroba vianočných svietnikov
10.12. 14.30 Osemsmerovky, súťaž
11.12. 14.30 Vianočný koncert Dušana Grúňa 
a Oľgy Szabovej
Kultúrne stredisko Impulz
Dopravná 22 (tel.č.: 0903 115 125) 
Po, Št 19.00 Cvičenie žien
Ut,Pi 15.00-16.00 Čitateľský kútik, Knižnica
Ut, Pi 16.00-20.00 Klubové popoludnia 
Št 16.00-18.00  pre deti a mládež
Št 15.00-16.30 Klub dôchodcov Východné
1.12. 18.00 Poslanecký deň
7.12. 15.00 Vianočný koncert Gizky Oňovej

Klub dôchodcov Rača
Žarnovická 7 (tel.č.: 02/4488 3345)
Po 14.00-18.30, Ut - St 14.00-16.30, Št 13.30-16.30
2.12. 10.00 Prechádzka po historických pa-
lácoch Bratislavy (odchod zo zast. MHD ul. 
Hybešova - Barónka)
3.12. 10.00 Zasadnutie samosprávy 
4.12. 10.00 Zasadnutie výboru ZO JDS
10.12. 14.00 Mikulášske posedenie
Pondelky: 14.00 Priateľ. a spol. posedenia v 
klube
Utorky: 14.00 Šikovné ruky, lúštenie 
krížoviek
Štvrtky: 13.30 Spevácky krúžok - nácvik
Klub dôchodcov Krasňany
(tel.č.: 02/ 4488 2088) 
Po, Št 14.00-17.00 Priateľské stretnutia v 
klube
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1.12. 13.00 Výbor KD Krasňany
         18.00 Poslanecký deň
2.12. 13.00 Výbor ZO JDS Krasňany
         14.30 Výbor ZO SZTP Krasňany
3.12. 14.30 Krúžok krížovkárov
4.12. 14.30 Stretn. s Mikulášom a čertom v klube
8.12. 14.30 Zhotovovanie vianočnej výzdoby
9.12. 10.00 Návšteva výstavy tradičných jedál 
„Chute a vône Slovenska“
11.12. 14.30 Vianočný koncert Dušana Grúňa
a Oľgy Szabovej 
15.12. 14.30 Vedomostný kvíz „Krasniansky 
Vševedko 4“
17.12. 14.30 Relax – cvičenia seniorov
18.12. 14.30 Zdobenie vianočných medovníkov
29.12. 14.30 Rozlúčka s rokom 2008

Slovenský zväz invalidov ZO Rača
Albánska 14, (tel.č.: 02/4488 4264)
6.12. Kúpanie Veľký Meder   
20.12. Kúpanie Veľký Meder
31.12. Silvestrovská zábava
Katolícke bohoslužby 
Rímskokatolícka cirkev 
Farnosť Bratislava-Rača
(Alstrova 121, t. č.: 02/4488 4604) 
Farský kostol sv. Filipa a Jakuba: 
Pondelok: 18.00 - po večernej sv. omši prípra-
va dospelých na sviatosti
Utorok: 7.00 h ,18.00 h – po večernej sv. omši 
biblická hodina
Streda: 7.15 h a 18.00 h
Štvrtok: 7.00 h,18.00 h – po sv. omši adorácia
Piatok: 7.00 h,18.00 h – mládežnícka sv. omša, 
stretnutie mládeže v pastoračnom centre
Sobota: 7.00 h – prvá sobota v mesiaci sv. 
omša o 9.00 h Fatimská sobota, 18.00 h
Nedeľa: 7.30, 9.00 – detská sv. omša
10.30 – prvá nedeľa v mesiaci vyloženie 
Najsvätejšej Sviatosti Oltárnej k poklone od 
11.15 h do 15.00 h, 18.00 h
Domov dôchodcov: Pondelok 15.30
Kostol Panny Márie Pomocnice 
-sv. omše z technických dôvodov nebývajú
KS Impulz, Východné: 

Streda 17.00, Nedeľa 8.00
www.fararaca.sk

Služby Božie ECAV 
Cirkevný zbor Evanjelickej cirkvi augsbur-
ského vyznania Bratislava-Rača
(Alstrova 39, t. č.: 02/4488 3403) 
Vás pozýva na bohoslužobné stretnutia:
Evanjelický kostol (Alstrova ul.)
Nedeľa o  8.30 h, Služby Božie
Detská besiedka sa koná v nedeľu o 9.45 h
v zbor. sieni (V nedeľu: 7.12. bude - Adventné 
zastavenie pri slove a hudbe - KONCERT, 
9.12. o 9.30h budú Sl. Božie s Večerou Páno-
vou v Dome dôchodcov, Podbrezovská ul. 
28, 10.12. St - Adventné večerné Sl. Božie o 
17.h, 14.12. budú Sl. Božie s Večerou Páno-
vou, 15.12. - 17.12. - Adventný modlit. týždeň, 
večerné Služby Božie o 17.00 h
Vianoce:
24.12.-Štedrý večer                   16.30
25.12.-I. slávnosť vianočná         8.30
Večerné Služby Božie              17.00
26.12.-II.slávnosť vianočná         8.30
31.12.-Záver občianskeho roka 16.30
1.1.-Nový rok       8.30
Dorast a mládež mávajú svoje stretnutia
 v sobotu o 17.30h a o 18.30h 
(Zmenu programu si vyhradzuje sám život)  

Kresťanský zbor v Rači   
Alstrova 38, (tel.č.: 0908 390753,www.kzraca.sk)
KZ Žarnovická  7:
Nedeľa 9.30 Večera Pánova
            11.00 Bohoslužby pre celú rodinu
            11.00 Detská besiedka
KZ Alstrova 38:
Utorok 16.00  Detský klub
              18.30 Výklad Biblie, téma: Kresť. cnosti

Prednáška Slovenského zväzu záhradkárov 
ZO 3 – 2 Bratislava – Rača bude dňa 02. 12. 
2008 o 18.00 h v KS na Žarnovickej ulici.
Témy: Plánovanie a realizácia rodinnej záhrady. 
Význam a použitie mulčovania v záhradách.


